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ÉVKÖZI 32. VASÁRNAP                            B év                                                     1- 4 oldal 
               
Olv.: 1Kir 17,10-16 – Zsid 9,24-28 – Mk 12,38-44 
A szegény asszony két fillérje 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! Sajátos a mi emberi gondolkodásunk. Mindig az Istent figyelmeztetjük, 
hogy mit tegyen, milyen legyen, ahelyett hogy inkább azzal foglalkoznánk, milyen a mi 
magatartásunk. Biztatgatjuk az Istent, hogy hallgasson meg bennünket, forduljon hozzánk, 
holott arról kellene szólni, hogy mi forduljunk az Istenhez, mi bízzuk rá az életünket, mi 
kérjünk tőle segítséget. Nézzünk önmagunkba és próbáljuk ezeket a kérdéseket tisztázni 
egy-egy ilyen alkalommal, amikor a templomba jövünk. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Még nem beszéltem életem során arról a mondatról, amely oly sokszor megérkezett 
hozzám, mert nem mertem vállalni. Fel is olvastuk többször az evangéliumból, de nem 
egyszerű az értelmét és jelentését megtalálni és elfogadni. Ez a mondat így hangzik: 
 

“Senki sem jó, csak egyedül az Isten.” 
 
Nem beszéltem erről még sohasem, mert nem akartam a Testvéreket ijesztgetni és inkább 
azt várják az embertől, hogy bátorítson és biztasson. Ez így van, hogy senki sem jó, csak az 
Isten, akkor mi lesz velünk? Közben ilyen felhívásokat is hallunk az evangéliumban:  
Legyetek jók, amilyen jó a ti mennyei Atyátok! Most veszem a bátorságot és megpróbálok 
kifejteni erről egy-két gondolatot. A jóságról van szó és arról, hogy ez a jóság hogyan 
nyilatkozhat meg leginkább ebben a világban. 
  
 Az ember a jóságot az adományok által jeleníti meg.  
 Nem az adományok mértékéről van szó.  
 Arról sincs szó, hogy esetleg előnybe kerüljenek azok, 
 akiknek kevés van és mindazt odaadják,  
 azokkal szemben, akiknek sok van és abból a sokból valamit adnak.  
 Nem a sokról meg a kevésről van szó, hanem mindig az emberről.  
 Az emberről, aki sokat vagy keveset ad. De hogyan? 

 
 A jóság természetfölötti energia a mi világunkban, 
 Isten szeretetének kisugárzása ebben a világban. 
 
 Az embernek ezt kellene megérteni,  
 hogy az Isten szeretete mekkora ajándék az egész világnak.  
 Természetfölötti energia, a természetfölöttinek ragyogása, 
 mely meg akarja szüntetni a sötétséget ebben a világban.  
 Meg akarja szüntetni elsősorban a mi lelkünkben lévő sötétséget. 
Jézus ott ült a templompersellyel szemben és az emberek adományokat dobtak a perselybe, 
hogy Isten előtt kifejezzék köszönetüket és hálájukat. Az adományok  a templom 



                                                                              2                                                                       2009.11.08.            

B 55 

fenntartására szolgáltak. Jézus belelátott ennek az asszonynak a lelkébe és megjegyezte: “Ez 
az asszony mindenkinél többet adott, mindenét, amije volt.”  
 
Testvérek! 
Gondolkodjunk egyre többet ezen az igazságon, engedjük közelebb magunkhoz. A világ 
mintha veszélybe került volna az emberek közötti feszültség miatt,  ami abból származik,   
hogy kinek mennyije van.  
 
 A kérdés az, hogy az ember hogyan birtokol,  
 hogy az ember milyen kapcsolatban áll javain keresztül a többi emberrel. 
 
A javak területén megoldhatatlannak tűnik az az ijesztő nagy különbség, ami ma van a 
világban. Nem jut el az emberekhez az igazságnak ez a szemlélete, amivel itt ma 
találkoztunk. Egészen más elvek és eszmék szerint gondolkodnak az emberek a világról, 
önmagukról, a másik emberről és az emberi kapcsolataikról is. Ez nem viszi előbbre a világ 
ügyét és az egyes emberek életét sem oldja meg. Azt lehetne mondani, hogy mindenki 
boldogtalan, vagy legalábbis arról beszél. 
 
 A mi világunkban sokkal jobban meg kellene jelenítenünk  
 az adományozás szellemiségét, az adományozás lelkületét,  
 mert ha valaki jó lélekkel, önzetlenül ad,  
 az természetfölötti energiákat szabadít fel.  
 Akkor valamilyen fajta sugárzás kezdődik el ebben a világban.  
 
Mennyi akcióról hallunk és mintha mégsem segítenének a megoldás felé bennünket. Nem 
mondom, hogy nem a jó szándék motivál, bár sokfajta szándék jelenik meg. Számtalan 
kritika támad mindezekkel kapcsolatosan. Aki nem jó szándékkal ad, az jobb lenne, ha nem 
adna, mert ez úgy hat a világban, mint amikor egy kosárban van egy rohadt körte, az 
megfertőzi, megmérgezi a többit is.  
 
Sajátos az Isten gondolkodása, számtani bölcselkedése. Öt kenyérből lakat jól ezreket. A 
lábmosásra szánt vizet változtatja borrá. Hullik a manna és aki sokat gyűjt belőle az sem 
bővelkedik, aki meg kevesebbet gyűjt össze, az sem szűkölködik. Hogy van ez? Más az 
Isten gondolkodása a javakkal való kapcsolatunkat illetően. Pál apostol gyönyörűen 
fogalmazza meg ezt a gondolatot, amikor gyűjtést szervez. Ilyen egyszerűen: - Tudok 
bővelkedni és tudok szűkölködni. -  Arra hívja fel a figyelmet, hogy az embereknek egészen 
más viszonya kellene, hogy legyen a javakhoz, mert a világ szeretetéhségéről van szó. 
  
 A jóság jelenlétéről van szó ebben a világban, 
 ami azt az Istent mintázza, utánozza, aki egyedül jó!  
 Aki szeretetből teremt, aki szeretetével hordoz bennünket, 
 Aki szeretetével tesz gazdaggá bennünket.  
 
A kormány meghirdetett egy akciót, amivel a szegényeken akar segíteni. A liszt és tej 
alapanyagú termékek áfáját 18%-ra leviszik és ezzel segítenek azoknak, akik ezeket 
vásárolják. Ez 20 milliárd hiányt jelent az államháztartásban, azért ezt levonják a szociális 
ellátás keretéből. Közben kiderült, hogy ezeknek a termékeknek a haszonélvezői, akik 
ezáltal kevesebb pénzért juthatnak ezekhez a termékekhez, nem a szegények, mert ők 
ezekből a termékekből messze-messze kevesebbet vásárolnak, mint azok, akiknek több 
pénzük van. Nem arról van szó, hogy őtőlük irigyeljük, csak nem érjük el a célt. A 
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szegényeket ellátó rendszerből ezt a pénzt kiveszik. Az a veszély áll fönn, hogy összedől a 
rendszer. Csodálatos grafikonok, összehasonlító táblázatok vannak. Azt mondtuk, amiből a 
szegények a legtöbbet vásárolnak, az a kenyér, ennek 5% legyen az áfája, akkor valóban 
segítünk a szegényeken, mert ők a kenyérrel laknak jól. Senkit sem óhajtunk bírálni, a 
kormányzási szándékot sem. A Máltai Szeretetszolgálat minden jó szándékot értékel és 
tudomásul vesz.  
 
Ez a példázat a mai üzenethez kapcsolódik, mert az ember motivációja csak akkor helyes, 
ha a szeretet energiáit akarja fölszabadítani. Különben minden intézkedés látszatintézkedés 
lesz. Nem éri el a célját. Az emberiségnek vissza kell térni ahhoz az eszmeiséghez, amit a 
Biblia jelenít meg. Különben labirintusban kóválygunk. 
 
Ennek az asszonynak példájából  három következtetést vonhatunk le: 
 1. Ez az asszony tudta, hogy a templom mire való. 
 2. Ez az asszony teljes bizalommal volt az Isten iránt. 
 3. Ez az asszony nagylelkű volt.  
 A mi számunkra ez az üzenet. 
 
1. Ez az asszony tudta, hogy a templom mire való. 
A pénzt a templom fenntartására dobták. Ez az asszony többet tudott a templomról, mint a 
többiek. Számára a templom nem csupán egy fogalom volt, hanem a templom a közösséget 

jelenítette meg. A templom nem a kőből épült épület igazából, hanem az a közösség, amely 
a templom közvetítette értékek, igazságok alapján szerveződik és jön létre. Ez az asszony 
nem a papoknak adott. Ez az asszony tudta, hogy a templom az áldozatok helye, az ember 
lelki megnyilatkozásának a kifejeződése. Magasabb szinten gondolkodott erről a kérdésről, 
mint a többiek, akik esetleg marokszám dobták oda a pénzt. 
 
2. Ez az asszony teljes bizalommal volt az Isten iránt.  
Hitünk fokmérője az Istenbe vetett bizalom. Ha az ember igazán hisz, akkor rábízza magát 
az Istenre. Állandóan meg akarjuk fejteni a hit lényegét, a hit fogalmát. Beszélünk róla 
többet a kelleténél. Az Istenbe vetett bizalomról van szó. A mindennapi életünknek is ez az 
alapja, mennyire bízunk egymásban. Emberi kapcsolat csak bizalomra épülhet. Istennel is 
így van. Mi történik? Oly sokszor kiderül, hogy nem bízunk az Istenben. Nem bízunk 
egymásban és végül önmagunkkal is meghasonlunk. Ez a kérdés kikerül az életünkből. 
Ismerjük a labirintus mondát, a krétai mondát. Aki bekerült abba a labirintusba, az többé 
nem tudott onnan kijönni, elpusztult. A krétai király egyszer egy ártatlan fiatalembert dobott 
be ebbe a labirintusba. Ariadne királyné akkor adott neki egy gombolyagot. Ahogy ment a 
labirintusban, szépen legombolyította a fonalat és vissza tudott jönni. Ki tudott jönni ebből a 
labirintusból. Számtalanszor kerülünk kilátástalan helyzetbe. Van Ariadné fonalunk, az 
Istenbe vetett hitünk, az Istenbe vetett bizodalmunk. Hogy állunk ezzel? 

 

3. Ez az asszony nagylelkű volt. A nagylelkűség lelkünk nemessége. 
Amikor az ember nem méricskél, nem számítgat és nem számolgat állandóan, akkor 
megjelenik a nagylelkűség, ami szabadságot, függetlenséget jelent, amire oly nagy 
szükségünk van. Ez az asszony nem nézte azt, hogy van két fillérje, akkor az egyiket igen,  a 
másikat megtartom, mert szükségem van rá. A careftai özvegyasszony is fogta a marék 
lisztet, meg az utolsó csöppnyi olajat, hogy elkészítse a cipót. Nem mondta azt, hogy a felét 
elteszem, mert... 
 
Testvérek! 
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Rendkívül fontos az életünkben,  hogy a nagylelkűségnek tere legyen. Az apostolok, akik 
előtt Jézus megállt, gondolkodás nélkül léptek, otthagyták hálóikat és Jézus nyomába 
szegődtek. Lévi azonnal fölállt a vámasztaltól és követte Jézust. Bíztak abban, hogy Jézus, 
aki felé fordultak, az életükért felelősséget vállal.  
 
 A jóság világunkban természetfölötti energia. 
 A jóság  világunkban a szeretet sugárzása. 
 A jóság az adományozás által jelenhet meg.  
 Az összes többi csak szó. 
 Adni csak jó szándékkal lehet, nem számításból, nem önmagunkat keresve.  
 Ha ez teret nyer ezen a földön, akkor megváltozik a világ. 
 
 Mindannyian egy jobb világra vágyakozunk.  
  
  

+  A M E N  + 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! Ettől a bibliai gondolkodástól idegen, másfajta gondolkodás ijesztő 
következményekkel jár a világunkban. Rengeteg dologra lehetne hivatkozni. Most csak 
olyan dologról szólok, ami minket érint. Kérjük az Isten segítségét, mert csak rá 
hagyatkozhatunk. 
 
A legújabb rendelkezés értelmében a kórházi szolgálatunkért annyi pénzt ad havonta az 
egészségpénztár, amennyi a dolgozók fizetése. Aki gondolkodik az tudja, hogy ebből mi 
következik. Vagy azt lehet tenni, hogy 200 embert elküldünk, vagy egyszerűen szétvertek 
bennünket..... Olyan gondolkodás jelenik meg minden téren, amely távol van a jótól, amely 
mindig valamilyen másfajta érdeket szolgál és nem az ember javát. Ez nem csak magyar 
gond, ez a világ gondja, csak most legsajátosabban minket is érint. 
 

Mi Atyánk... 
   
Könyörögjünk 
Hálát adunk Istenünk, hogy szentségi ajándékaiddal tápláltál minket. Kérjük, hogy 
Szentlelked kiáradása által maradjon meg az igazlelkűség kegyelme mindazokban, akikben 
mennyei erőd működni kezdett, Krisztus, a mi Urunk által. 
 

+  A M E N  +                                                                                        
 
 
 

 


